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 افت نسبی قیمت نفت 
در بازار جهانی

بلومبرگ: در معاملات امروز بازار جهانی انرژی هر 
بشکه نفت برنت 81 سنت ارزان شد و 67.75 دلار به 
فروش رسید. قیمت نفت آمریکا هم 99 سنت پایین 
آمد و  64.02 دلار در هر بشکه قیمت گذاری شد. به 
گزارش پایگاه رسمی سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت، اوپک، هر بشکه نفت تولیدی این سازمان در 
معاملات روز گذشته 65.71 دلار به فروش رسیده 
است. به نوشته رویترز، نگرانی ها نسبت به اعمال 
محدودیت های گسترده کرونایی در هند و برزیل و 
تأثیر آن بر تقاضای نفت در بازار جهانی باعث شد تا که 
قیمت نفت طی روزهای گذشته به بالاترین میزان در 
6 هفته گذشته رسیده بود عقب نشینی کند. یکی دیگر 
از عواملی که باعث شد تا قیمت نفت در معاملات امروز 
منفی شود انتشار آمارهای مربوط به فعالیت کارخانه ها 
در چین بود که نتوانسته بود انتظارات کارشناسان برای 
ماه آوریل را برآورده کند. از طرف دیگر روند شیوع 
ویروس کرونا چشم انداز تقاضای نفت در بازار جهانی 

برای فصل تابستان را تحت الشعاع قرار داده است. 

 واحدهای جدید 
نیروگاه اتمی بوشهر

آرمان ملی: درحالیکه عملیات احداث واحد 2 
و 3 نیروگاه اتمی بوشهر به ظرفیت 2114 مگاوات 
طبق برنامه باید به پیشرفت 19.5 درصد می رسید 
اما بر اساس گزارش شرکت تولید و توسعه انرژی 
اتمی میزان پیشرفت فیزیکی این 2 واحد تنها 12 
درصد برآورد می شود. در شرایطی که تنها 1 درصد از 
برق کشور با استفاده از انرژی اتمی تولید می شود این 
سهم در کشوری نظیر ایالات متحده آمریکا بیش از 
50 درصد است. بنابر برنامه ریزی انجام شده شرکت 
مادر تخصصی تولید و توسعه انرژی اتمی ایران، واحد 
سوم نیروگاه اتمی بوشهر نیز در سال 1405 عملیات 
شروع فیزیکی خود را آغاز کرده و بنا است تا تیر ماه 
سال 1406 وارد تامین شبکه توزیع برق کشور شود. 
به استناد آمار ارائه شده از ساوشرکت مادر تخصصی 
تولید و توسعه انرژی اتمی ایران روند پیشرفت کل 
پروژه واحدهای 2 و 3 نیروگاه اتمی بوشهر در طول 
سال 1399 شاهد پیشرفت 7.9 درصدی بوده است 
در حالی که مطابق برنامه زمان بندی باید به پیشرفت 

18.5 درصدی می رسید.

 تأمین آب شرب 
اولویت وزارت نیرو

آرمان ملی: معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا 
گفت: اولویت اصلی وزارت نیرو در سال آبی پیش رو با 
توجه به کاهش بارندگی و کاهش ذخایر موجود سدها 
در مناطق مختلف کشور ، تامین آب شرب روستاها و 
شهرها است. قاسم تقی زاده خامسی در یک برنامه 
تلویزیونی، تدابیر دو سال گذشته وزارت نیرو برای 
مدیریت سدها را در تامین آب شرب موفق ارزیابی و 
اظهار کرد: با وجود کاهش 20 درصدی مخازن سدها، 
می توانیم آب شرب شهرها و روستاها را  تا حدود 
زیادی تامین کنیم و نگرانی خاصی در این خصوص 
وجود ندارد. مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب 
ایران با اشاره به تامین آب مورد نیاز بخش کشاورزی 
خاطرنشان کرد: با توجه به وضعیت مناسبی که طی 
دوسال گذشته از نظر بارندگی داشتیم، آب مورد نیاز 
بخش کشاورزی تا حدود زیادی تامین شد ولی امسال 
با توجه به کاهش بارندگی و اولویت تامین آب شرب 
نمی توانیم ریسک کنیم، بخاطر همین انتظار این است 
که استان ها و مقامات محلی با توجه به شرایط خاص 
هر منطقه، در این خصوص بهترین تصمیم را بگیرند. 

 چرخش تجارت ایران 
به سوی  امارات 

فهرست  تهران،  بازرگانی  اتاق  آرمان ملی: 
اصلی ترین شرکای تجاری کشور در فروردین 1400 را 
نیز منتشر کرده است. در حوزه صادرات، چین با 974 
میلیون دلار و رشد واردات 86 درصدی، اصلی ترین 
مقصد کالاهای ایران بوده است. عراق با 428 میلیون 
دلار، امارات متحده عربی با 417 میلیون دلار، ترکیه 
با 177 میلیون دلار و افغانستان با 175 میلیون دلار 
در رده های بعدی قرار دارند. در این میان رشد 149 
درصدی واردات ترکیه از ایران در مقایسه با سال قبل، 
قابل توجه ترین تغییر در بازار صادرات ایران به شمار 
می رود. در حوزه واردات اما مهم ترین تغییر تجاری به 
ثبت رسیده است. در نخستین ماه سال جاری، امارات 
متحده عربی با افزایش 113 درصدی نسبت به سال 
قبل، 788 میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده است. 
پس از آن چین با 656 میلیون دلار، ترکیه با 247 
میلیون دلار، هند با 133 میلیون دلار و روسیه با 132 

میلیون دلار در رده های بعدی قرار گرفته اند.

قیمت جهانی طلا افت کرد
سی ان بی سی: قیمت جهانی طلا در معاملات 
امروز جمعه، در حالی افت کرد که رشد سود اوراق 
قرضه آمریکا باعث شد تا دلار تقویت شود. قیمت 
خرید نقدی هر اونس طلا در بورس لندن، اسپات گلد، 
تا ساعت 10:13 به وقت تهران، 0.15 درصد افت 
کرد و به 1٫768.52 دلار رسید. قیمت پیش خرید 
هر اونس طلای آمریکا تا این لحظه با 0.1 درصد 
افت به 1٫767.50 دلار رسید. افت قیمت طلا در 
معاملات صبح امروز تداوم افت قیمت طلا در معاملات 
دیشب بود. در پایان معاملات دیشب قیمت شاخص 
اسپات گلد 0.9 درصد سقوط کرد و قیمت شاخص 
طلای آمریکا هم 0.6 درصد پایین آمد. رشد سود 
اوراق قرضه آمریکا و داده های اقتصادی امیدبخش از 
آمریکا که نشان می داد در سه ماهه اول روند ریکاوری 
تداوم داشته است سرمایه گذاران را به سمت خرید 
سرمایه های ریسک دارتری مانند سهام تشویق کرد 
)رشد بازارهای وال استریت در معاملات دیشب(. 
شاخص دلار در مقابل ارزهای مهم جهان 0.2 درصد 
تقویت شد تا قیمت طلا برای دارندگان ارزهای غیر 
دلاری گران تر تمام شده و تقاضا برای خرید آن 

کاهش یابد.

آرمان ملی: رئیس سازمان نظام مهندسی 
معدن ایران گفت: حدود پنج هزار معدن 
غیرفعال در کشور وجود دارد که با وجود 
اینکه پروانه های بهره برداری صادر شده است 
ولی فعالیت معدنی در آنها انجام نمی شود 
چون بخشی از مجوزها در دست افرادی است 
که یا اهلیت و توانایی ندارند یا به هر دلیلی 
مشکلات دیگری دارند. دکتر تقی نبئی در جمع 
خبرنگاران، از برنامه های وزارت صمت و شورای 
عالی معادن، برای کمک به حل مشکلات آنها 
خبر داد و افزود: مطالعات و بررسی ها نشان 
می دهد که تعدادی از این معادن به دلیل 
در انحصار افراد بودن غیرفعال است. رئیس 
سازمان نظام مهندسی معدن ایران با اشاره 
به اینکه محدودیت ها و ضرب الاجل هایی که 
در قانون و آیین نامه های مربوطه پیش بینی 
شده با جدیت بیشتری در سال جدید پیگیری 
می شود، گفت: مجوزهای افرادی که کار نکنند 
به پیشنهاد وزارت صمت و تصاوب شورای 
معادن استان یا شورای عالی معادن تحت 
ماده 20 قانون معادن سلب می شود. او با تاکید 
بر اینکه پس از این مرحله، بلافاصله از طریق 
مزایده به متقاضیان و افرادی که اهلیت آنها 
قبلا بررسی شده و صلاحیت فنی و مالی دارند 
واگذار می شود، افزود: اینگونه نیست که مثل 
گذشته مهلت های چندساله داده شود و پروانه 
معادن به هر دلیلی سال های زیادی بدون 
فعالیت، اعتبار داشته باشد. رئیس سازمان 

نظام مهندسی معدن ایران با تاکید بر اینکه ما 
متولی طرح احیا نیستیم گفت: ما به آنچه که 
در وزارت صمت از سال گذشته برنامه ریزی 
شد و استارت خورد کمک کردیم و بر اساس 
برنامه ای که دارند حدود 20 درصد از این 
معادن غیرفعال را در مدت زمان یک سال احیا 
کنند. او افزود: این طرح در سال اول پیشرفت 
خوبی دارد چون مخصوصا در بخش اطلاعات 
مربوط به معادن، ضعف اطلاعاتی وجود داشت 
که  گردآوری اطلاعات به صورت کامل انجام 

شد.  این مسئــول با بیــان اینکه حدود 600 
مورد از این محدوده ها را نظام مهندسی معدن، 
برای شرکت تهیه و تولید که مجری طرح 
احیای معادن است انجام داده است، گفت: 
اطلاعات مربوطه در حال حاضر کامل است 
و با جلساتی که در استان ها به کمک سازمان 
نظام مهندسی معدن و نمایندگان شرکت 
تهیه و تولید برگزار شد، بخشی از مشکلات 
مربوطه حل و به عرصه فعالیت بازگشته اند. 
رئیس سازمان نظام مهندسی معدن ایران 

خاطرنشان کرد: مشکلات تعدادی دیگر از آنها 
که نسبتا پیچیده است، به زمان بیشتری برای 
حل  و فصل نیاز  است. او با تاکید بر اینکه معدن 
به مرتع ارجح است، افزود: در قوانین هم اینگونه 
پیش بینی شده است و توقع ما از مسئولان 
بخش حفاظت منابع طبیعی این است که به 
جای اینکه به استعلام درخواست  مجوزهای 
معدنی، جواب منفی بدهند، پروتکل تعیین 
کرده و از معدنکار طرح بازسازی بخواهند نه 
اینکه به طور کلی معدنکاری را تعطیل کنند. 
او در ادامه به یکی از چالش های بزرگ بخش 
معدن کشور اشاره کرد و گفت: چالش تاسف 
بر انگیز این است که با توجه به حجم و گستره 
فعالیت های معدنی که داریم، ذخایر معدنی 
کشف شده  ما رو به اتمام است. اگر طرح های 
اکتشافی جدید نداشته باشیم و مساعدت 
دستگاه هایی مثل محیط زیست و منابع طبیعی 
در کنار آن نباشد، و صدور مجوزهای  اکتشافی 
به آن نسبتی که  نیاز کشور  است انجام نشود،  
در آینده بخش صنعت،  صنایع و معادن و 
زنجیره گسترده ای  از  صنایع زیر مجموعه 
دچار مشکل خواهد شد. رئیس سازمان نظام 
مهندسی معدن ایران، با اشاره به اینکه، ذخایر 
معدنی ما در یک بازه زمانی 15 تا 25 ساله 
جوابگو است افزود: بنابراین اکتشاف را باید از 
همین امروز شروع کنیم و درخواست ماهم این 
است که مسئولان منابع طبیعی، توجه ویژه ای 

به این بخش داشته باشد.

فعالیت معادن ایران در بن بست؛ 

پایان ذخایر معدنی ایران در ۱۵ تا ۲۵ سال آینده

 آمارها و نظرات متناقض
در این رابطه بررسی ها  نشان می دهد در آبان ماه سال گذشته 
بازار مسکن در حالی که با رشد 1.8درصدی نسبت به مهرماه همراه 
بود اما این روند در آذرماه روند معکوس به خود گرفت و با افت همین 
میزان مجددا به قیمت مهرماه بازگشت در آن زمان کارشناسان 
این تغییرات را مبنا قرار داده و معتقد بودند که دیگر شاهد جهش 
ناگهانی قیمت ها نخواهیم بود البته این ادعا چندان دوامی نداشت 
و در فصل زمستان در ماه های بهمن و اسفند به ترتیب رشد 3.7 . 
6.6 درصدی را شاهد بودیم این میزان رشد اگرچه از متوسط رشد 
10 درصدی در ماه های مشابه سال قبل کمتر بود اما اظهارت 
کارشناسان را نقض می کرد حال در سال 1400 فروردین ماه 
نیز مسکن با افت 3 درصدی همراه شده است مجددا برخی از 
کارشناسان اظهارات مشابه ماه های آبان و آذر را تکرار می کنند و 
معتقدند از رشد جهش گونه قیمت ها در سال جاری خبری نخواهد 
بود اما برخی از تحلیلگران این روند را در نتیجه رکود انتظاری ناشی 
از مذاکرات برجامی دانسته و معتقدند در صورتی که تغییری در 
وضعیت اقتصاد کشور رخ ندهد نخستین ماه سال به دلیل عدم 
انجام معاملات نمی تواند مبنای درستی برای پیش بینی بازار مسکن 
باشد و تنها در شرایطی می توان به ریزش ناگهانی امید داشت که 
شاخص هایی همچون نرخ ارز  با سقوط مواجه شوند ضمن آنکه 
در صورت ریزش ناگهانی همچنان تورم در نتیجه سیاست های 
اقتصادی کشور سایه افکنده و پس از آن نیز مجددا رشد قیمت ها 

همگام با تورم در بازار انجام خواهد شد.
 قیمت مسکن باید تا ۲۵ درصد کاهش یابد 

در این رابطه مصطفی قلی خسروی رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک می گوید: در شرایط فعلی معامله ای انجام نمی شود اما قبل 
از عید قیمت ها 10 تا 15 درصد پایین آمده بود. بعد از این هم باید 
قیمت ها بیش از 25 درصد کاهش یابد تا مردم مقداری توان خرید 
پیدا کنند. بارها اعلام کرده ایم ستاد تنظیم بازار برای مسکن ایجاد 
شود و پلیس امنیت به عنوان عضو این ستاد بر بازار نظارت کند. به 
طور مثال ما اعلام می کنیم قیمت ها کاهش پیدا کرده، بعد عده ای 
بخر و بفروش مصاحبه می کنند که کاهش نیافته است. سوداگران 
به دلیل منافع خود مخالف پایین آمدن قیمت ها هستند. لذا باید بر 
فعالیت این افراد نظارت شود. وی درخصوص تاثیر ثبت اطلاعات 
ملکی خانوارها در ساماندهی به بازار مسکن گفت: سامانه املاک و 
اسکان برای شناسایی وضعیت سکونتی افراد طراحی شده است. اولا 
ایجاد چنین سامانه ای نشان می دهد دولت تاکنون هیچ نوع آماری 
از بخش مسکن نداشته است. سال 1394 قانون مالیات بر خانه های 
خالی تصویب شد اما بعد از گذشت شش سال می خواهند آن را 
عملیاتی کنند. دو ماه هم برای ثبت اطلاعات فرصت داده اند که عمر 

این دولت به پایان می رسد. رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت: 
در تمام کشورها 8 تا 10 درصد خانه ها را برای جابه جایی، خالی 
نگه می دارند. نمی شود کسی که خانه خود را فروخته، در خیابان 
بماند. به اعتقاد من آماری از خانه های خالی وجود ندارد. داده های 
بانک مرکزی و مرکز آمار درخصوص بخش مسکن اشتباه است 
و متاسفانه همین داده ها مبنایی برای تصمیم گیری شده است. 
امیدوارم همه مردم با سامانه املاک و اسکان همکاری و همیاری 

کنند تا از این به بعد آمار دقیقی از بخش مسکن داشته باشیم.
 تناسبی به رشد درآمد و قیمت مسکن وجود ندارد

همچنین فخرالدین زاوه، پژوهشگر بازار مسکن با بیان اینکه 
قدرت خرید خانوارهای ایرانی به شدت کاهش یافته، می گوید: 
به رغم افزایش قیمت مسکن در سال های اخیر، روند رشد درآمدها 
متناسب با افزایش قیمت مسکن نبوده است. وی ادامه داد: در 
کنار کاهش قدرت خرید خانوارها، جایگزینی برای تقویت قدرت 
خرید وجود نداشته و سیستم بانکی به عنوان تأمین کننده مالی 
خرید مسکن خانوارها )وام خرید مسکن( نیز نتوانسته این کاهش 
قدرت را با تسهیلات مناسب، تقویت کند. بنابراین عمده خریداران 
مصرفی مسکن از بازار خارج شده اند. وی افزود: از اواخر سال 96، 
جدیدترین دوره افزایش قیمت مسکن شروع شد؛ در سال 98 نیز 
به نظر می رسید دوره جهش های مسکن به اتمام رسیده و به نوعی 
شاهد ثبات در بازار مسکن باشیم؛ ولی به دلایلی که به نظر می رسد 
اصلی ترین آن، ریسک های غیراقتصادی باشد و به بازار مسکن 
تحمیل شد، بازار مسکن مجددا به جهش خود ادامه داد. وی با اشاره 
به گزارش اخیر بانک مرکزی از بازار مسکن، اظهار کرد: به نظر 
می رسد بهای »واقعی« مسکن در سال جاری کاهشی باشد؛ این 
کاهش بهای واقعی مسکن به دو شکل صورت می گیرد: سناریوی 
محتمل این است که قیمت اسمی مسکن در سال جاری ثابت بماند 
و بعد همزمان با افزایش قیمت ها در سایر بخش های کالا و خدمات 
و تورم عمومی، کاهش واقعی قیمت مسکن رقم بخورد. این مدرس 
دانشگاه افزود: با توجه به سطح بالای قیمت در شرایط فعلی که 
سبب شده تا نسبت P به R )تفاوت قیمت مسکن نسبت به اجاره( 
بالا باشد، انتظار می رود سناریوی کاهش اسمی قیمت مسکن 
هم در پی باشد؛ کما اینکه در گزارش بانک مرکزی از بازار مسکن 
فروردین امسال، کاهش 3.1 درصدی قیمت مسکن را مشاهده 
کردیم؛ هر چند که معمولا ماه های فروردین هر سال به دلیل 
توقف معاملات و تعطیلی های متعدد - که امسال محدودیت های 
کرونایی این تعطیلی ها را تشدید کرد- شاهد توقف رشد اسمی 

قیمت مسکن هستیم.
 تداوم رشد قیمت از نیمه دوم سال

احتمال کاهش قیمت ها در بازار مسکن در حالی مطرح می شود 

که به اعتقاد دیگر کارشناسان از نیمه دوم سال مجددا رشد قیمت ها 
آغاز خواهد شد به گفته این تحلیلگران بازار مسکن از المان های 
بازارهای موازی تبعیت نخواهد کرد. بیت ا... ستاریان، کارشناس 
اقتصاد مسکن درباره کاهش قیمت مسکن می گوید: اینکه بخواهیم 
گزارش یک ماهه را اساسی برای تحلیل یکی از مهمترین بازارهای 
اقتصادی کشور که نیاز به بررسی نمودارها و بردارهای متعددی 
برای نتیجه گیری دارد، بدانیم توجیه ندارد. ستاریان با بیان اینکه 
ظرف 40 سال اخیر )به جز یکی دو سال(، همواره بازار مسکن در 
فروردین ماه به دلیل کاهش معاملات و تعطیلی دفاتر مشاوران 
املاک، نزولی بوده افزود: امسال هم بلافاصله پس از تعطیلی 
نوروز، شاهد تعطیل شدن مشاوران املاک به دلیل محدودیت های 
کرونایی در فروردین ماه بودیم. وی یادآور شد: به دلیل انتخابات 
ریاست جمهوری که معمولا تردیدهایی میان فروشندگان و 
خریداران مسکن ایجاد می کند، احتمالا اردیبهشت و خرداد هم 
با رکود بازار و توقف معاملات مواجه باشیم؛ اما بر اساس مطالعات، 
تا میانه های سال جاری، شاهد بازگشت رشد قیمت ماهانه مسکن 
خواهیم بود. ستاریان با اشاره به تأثیرگذار بودن برخی مسائل بین 
المللی بر بازار مسکن، درباره اثرگذاری بازارهای موازی )ارز، سکه 
و سهام(، گفت: بازارهای موازی همواره در کنار بازار مسکن فعالیت 
داشته اند و از نظر حجم جابه جایی نقدینگی، بازارهای کوچکی 
نسبت به مسکن محسوب می شوند؛ ضمن اینکه مسکن یک بازار 
بلند مدت محسوب می شود در حالی که بازارهای موازی مانند ارز 
و سکه، تأثیرپذیری کوتاه مدت دارند. وی تأکید کرد: آنچه بر بازار 
مسکن تأثیرگذاری بیشتری دارد، نقدینگی و سایر مؤلفه های 
اقتصاد کلان است؛ دیگر نمی توان پارامترهایی مانند بازارهای 
موازی را در بخش مسکن مؤثر دانست؛ چراکه رشدی که سال 
گذشته در بخش مسکن دیدیم، آنقدر سنگین و کلان است که دیگر 
با پارامترهایی مانند تغییر نرخ ارز و سکه، قابل جا به جایی نیست. 
اگر متوسط قیمت اسفند 97 را با اسفند 99 مقایسه کنید، شاهد 
این رشد سرسام آور قیمت ها در بازار مسکن خواهید بود. ستاریان 
تصریح کرد: افزایش های بی حد و حساب قیمت مسکن، بسیاری از 
خانوارهای متوسط را از بازار خارج کرده است و دیگر بخش مهمی 
از خانوارها نمی توانند با پس اندازهای مرسوم، به بازار بازگردند؛ 
نقدینگی، گردش پول و سیاست های اقتصادی دولت از مسائل 

اثرگذار در بخش مسکن است.
کارشناس اقتصاد مسکن اظهار داشت: همواره در بخش مسکن 
یک حرکت سینوسی داشته ایم و بعد از دو تا سه سال رکود، یک 
جهش رخ می داده است؛ اما اینکه آیا کاهش متوسط قیمت در 
فروردین امسال، می تواند آغازی بر ثبات یا رکود در قیمت مسکن 

باشد، به نظر نمی رسد چنین باشد.

آرمان ملی- بازار مسکن در نخستین ماه سال در حالی با کاهش 3 درصدی قیمت ها همراه بود که به اعتقاد تحلیلگران این روند می تواند سرآغازی برای تداوم کاهش قیمت ها 
در سایر ماه های سال باشد. در واقع کارشناسان در حالی به این میزان افت قیمت ها در مقابل افزایش حدود ۲ برابری در سال گذشته دلخوش کرده اند که به اعتقاد فعالان بازار 
افت قیمت کنونی در نتیجه رکود انتظاری حاکم بر بازار مسکن رخ داده  است و تاثیر خاصی را از سایر شاخصه های اصلی بازار شاهد نیستیم به گفته این فعالان در شرایطی 
که انتظار می رود بازار افت تا ۲۵ درصدی را تجربه کند، اما نبود نظارت و همچنین موج سواری سودگران مسکن بر فضای مجازی و برخی رسانه ها باعث می شود تا بازار به حال 
رکود باقی بماند. اگرچه که نمی توان از تاثیر مذاکرات برجامی و انتظار مصرف کنندگان واقعی از احتمال سقوط نرخ ارز و سایر بازارهای سرمایه ای در بازار یخ زده مسکن به 

سادگی عبور کرد.

    کاهش تقاضا هم مانع زیاده خواهان نمی شود 

یـادداشــت

حمیدرضاامامقلیتبار
بازرسمجمععالینمایندگان

کارگرانکشور

همه ساله در کشــورمان از طــرف متولیان امر، هفته کاروکارگر 
به اشکال مختلف برگزار می شود. برگزاری همایش ها، بازدیدها، 
سخنرانی ها برای جامعه هدف کارو تولید که شایسته تکریم هستند 
بسیار پسندیده و قابل احترام است، اما نگاه این چنینی در عمل بیشتر 
به سمت ارزش های کمیت محور سوق داده شده است، زیرا در این 
همایش ها که معمولا با حضور برخی مسئولان دست اندر کار دولتی و 
نمایندگان مجلس همراه است، صرفا جهت خالی نبودن عریضه و بعضا 
جهت رزومه کاری خود و تبلیغات رسانه ای صورت می گیرد که خروجی 
درخور توجهی برای جامعه هدف کاروتولید نداشته است. این موضوع 
در یکی دوسال اخیر به واسطه بیماری کرونا و برگزاری مراسمات 
مجازی و محدودیت های کرونا تشدید هم شده است. زیرا کارگران با 
کمترین فرصت ممکنه در حد چند دقیقه، زمان بسیار محدودی را از کل 
مراسمات برگزار شده دارا بوده و جز خوشامدگویی و تبریکات عمومی  
مجال دیگری برای بیان مطالبات و دغدغه های خود ندارند. اولین 
دغدغه جامعه کارگری کشور عدم امنیت شغلی این قشر است. بنابه 
گواهی آمار، قرارداد بیش از %93 نیروی کار بصورت موقت بوده و این 
موضوع اثراث جبران ناپذیر روحی و روانی و جسمی  را بر پیکره این قشر و 
خانواده های آنان وارد می کند. اینکه یک کارگر برای انعقاد اجاره مسکن 
حداقلی ملزم به امضاء قرارداد حداقل یکساله باشد، اما بعد از امضاء 
اجاره نامه در محل کار خود اقدام به امضاء قرارداد یک ماهه و سه ماهه و 
شش ماهه کند، گویای این واقعیت است که هرگز نمی توان از این کارگر 
توقع بهره وری و نوآوری و اثربخشی صد درصدی در محیط کار داشت. 
زیرا هرگز اطمینان ندارد که اگر قرارداد کارش تمدید نشود، می تواند 
جهت دستیابی به برنامه ریزی خود امیدوار باشد یا خیر. دومین دغدغه 
نیروی کار، تأمین معیشت حداقلی خانواده و کاهش قدرت خرید آن 
است. تورم فلج کننده چند سال اخیر و عقب ماندگی های مزدی سنوات 
گذشته در سایه بی کفایتی و بی مدیریتی برخی مسئولان امر از عوامل 
اساسی این موضوع است که باعث شد قریب به اتفاق این قشر برنامه های 
حداقلی یک زندگی آبرومند شامل خرید یک مسکن و خودرو حداقلی 
را برای همیشه به فراموشی بسپارد. اینکه با افزایش حدود پنج برابری 
نقدینگی در کشور نیروی کار به دهک های انتهایی جامعه سقوط کند و 
با توجه خط فقر حدود 12 میلیونی یک خانواده چهار نفره در سال جدید 
و دریافت حقوق حدود چهار میلیونی، خط فقر مطلق را در نوردد، نشان 
از توزیع ناعادلانه ثروت در کشور حکایت دارد و در این مسیر نیروی 
کار ارزان کشورمان است که به عنوان یک سیبل، تشعشعات مشکلات 
اینچنینی را همواره با خود به یدک می کشد. دغدغه سوم نیروی کار از 
دست رفتن سرمایه بین النسلی سازمان تامین اجتماعی است که مالک 
آن یعنی کارگران با کمترین مشارکت در مدیریت آن و سرمایه خود، آن 
را در دست دولتی می بینند که خود بزرگترین بدهکار به تامین اجتماعی 
است. آمارهای نگران کننده کسری بودجه سازمان در چند سال اخیر 
در جایی که بودجه جاری آن معادل یک سوم بودجه کل کشور است و 
برای پرداخت مستمری بازنشستگی و غیره اقدام به دریافت تسهیلات 
با بهره از سیستم بانکی می کند یا مایملک خود را به فروش می رساند 
درد طاقت فرسایی است. از همه مهمتر درحالیکه حقوق ماهیانه مالکان 
سازمان که کارگران هستند و با واریز 30 درصد حق بیمه خود منابع 
سازمان را تأمین می کنند، خود با حقوق و مزایای ماهیانه حدود چهار 
میلیون تومانی خود حقوق کارمندان این سازمان را که  حدود دو برابر 
بیشتر از میانگین حقوق ماهیانه مالکان سازمان دریافت  می کنند، 
چیزی جز سوءمدیریت مسئولانی نیست که هم در بیرون از این سازمان 
با مدیریت خود فقر و فلاکت را برای نیروی کار به وجود آورده اند و در 
درون سازمان تیشه به نابودی سرمایه های کارگران زده اند. اینکه در 
آینده این سازمان می تواند از سرمایه های مالکان خود که همان کارگران 
هستند، به درستی حراست کند از دغدغه های بزرگ این قشر است که 

به امید بازنشستگی حداقلی به آن چشم امید دوخته اند.

در پی احتمال عدم تکرار جهش قیمتی مطرح شد

بازار مسکن در برزخ رکود  و تورم 
   مسکن از بازارهای موازی تبعیت نمی کند

نبود امنیت شغلی؛ مهمترین دغدغه کارگران

نیــمنگــاه
رئیس خانه معدن ایران مطرح کرد:

 امکان توسعه فناوری 
و اکتشافات عمیق معدنی با چینی ها

آرمان ملی: رئیس خانه معدن ایران گفت: همکاری با چینی ها 
می تواند فرصت مغتنمی برای توسعه استفاده از فناوری های نوین، 
افزایش عمق اکتشافات معدنی و تجهیز معادن و واحدها به ماشین آلات 
مورد نیاز باشد. محمدرضا بهرامن به تحلیل خود از توافق 25 ساله ایران 
و چین پرداخت و افزود: به نظر می رسد در ابتدای کار باید آگاهی عمومی 
را از چنین قراردادی بالا برد و افراد مطلع به تحلیل زوایای مختلف آن 
بپردازند. او به ایرنا گفت: امضای توافق نامه یاد شده، در ادامه زمینه ساز 
ایجاد قراردادهای متنوع بین فعالان اقتصادی و بخش خصوصی دو کشور 
است و اینجاست که باید به فکر قراردادهای دوطرفه برد- برد باشیم. 
بهرامن معتقد است: از آنجایی که این توافق نامه در همه جوانب بین ایران و 
چین دیده می شود در صورتی که به درستی مدیریت شود می تواند منفعت 
خوبی برای کشور به دنبال داشته باشد. او با اشاره به تحریم های ظالمانه در 
سال های گذشته، یادآور شد: تحریم ها سبب شد تا کشور شرایط اقتصادی 
مناسبی نداشته باشد، همچنین نتوانیم سرمایه گذاری های بزرگ با نگاه 
به دیگر بازارها داشته باشیم. رئیس خانه معدن ایران، همچنین به برخی 
دیدگاه های بدبینانه در این زمینه به خصوص چرایی 25 ساله بودن این 
توافق از سوی جامعه اشاره کرد و گفت: بخشی از این بدبینی ناشی از 
فضای مسمومی است که رسانه های معاند ایجاد کرده اند و با توجه شرایط 
نامساعد اقتصادی می خواهند تا مردم را درباره چنین مسائلی نگران 
 کنند. او گفت:  این در حالی است که در جهان برنامه ریزی ها برای دست کم 
سه دهه آینده انجام می شود و کشورها نیاز خود را بر مبنای این بازه زمانی 
تعریف می کنند. بهرامن ادامه داد: امروز در کشورمان باید بدانیم که تا 30 
سال آینده در بخش های مختلف صنایع معدنی چه جایگاهی قرار خواهیم 
داشت تا برپایه آن سرمایه گذاری  و برنامه ریزی کنیم. او اضافه کرد: به طور 
طبیعی برنامه ریزی ما در بخش معدن به ویژه در بخش اکتشافات به دلیل 
عدم استفاده از تکنولوژی های جدید و همچنین باقی ماندن در سطح 
به جای رفتن به اعماق بیشتر، نیازمند تغییر است و از آنجایی که تاکنون 
انجام این امور میسر نبوده می توان از ظرفیت چینی ها در این زمینه 
استفاده کرد. رییس خانه معدن ایران معتقد است ایران نسبت به چین 
دارای مزیت بزرگ دارا بودن نفت و گاز است، همچنین جمعیت میلیاردی 
چین به معنای برخورداری از بازار مصرف بسیار بزرگ است. برپایه این 
مطالب، چین از ظرفیت خوبی برای استفاده از محصولات بخش معدن 
و صنایع معدنی کشورمان برخوردار است. بهرامن، همچنین به توانایی 
اندک کشورمان در تامین تجهیزات مورد نیاز معدنی اشاره کرد و گفت: 
با توجه به وجود واحدهای بزرگی همچون هپکو و ماشین سازی اراک، 
امیدواریم که بتوانیم شرکایی برای ساخت و تامین ماشین آلات معدنی 
مورد نیاز خود در همکاری با چینی ها بیابیم. برآوردها حاکی است برای 
یک دوره کوتاه مدت پنج ساله دستکم یک میلیارد و 500 میلیون دلار 
سرمایه گذاری در ماشین آلات معدنی مورد نیاز است و چینی ها به راحتی 

می توانند تامین کننده این نیاز باشند. 


